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ارزیابی ش�ما از س�طح برگزاری ایتمای بارسلونا از 
نظر کمّی و کيفی چيست؟

در يک نگاه کلی مثبت و مطلوب به نظر می رس��يد اما 
بس��ياری از ش��رکت ها به صورت محدودتر و کوچک تر 
از دوره های پيش در ايتمای بارسلونا حضور داشتند که 
مهمترين دليل اين امر، مسائل اقتصادی و تبعات حاصل 
از بح��ران مالی جهان اس��ت. در مجموع متراژ غرفه ها و 
تعداد ماش��ين آلات عرضه شده در اين دوره محدودتر و 

کمتر از ايتمای مونيخ بود. 

آیا تکنولوژی یا ماشين آلات جدیدی عرضه شده 
بود که برای شما جالب توجه باشد؟ 

به نظرمن،  بيشترين حجم ابتکارات و تغييرات تکنولوژيک 
اس��تثنايی در دهه 90 ميلادی رخ داده است و با توسعه 
و گسترش روزافزون کاربرد کامپيوتر در صنعت، بسياری 
از ماش��ين  آلات تاکنون مدرن شده اند و برهمين اساس 
امروزه کمتر ماش��ين يا دس��تگاهی را می توان يافت که 
تاکنون توليد نشده باش��د و يا مدرن و بروزرسانی نشده 
باش��د. لذا مانند ايتماهای گذش��ته کمتر شاهد جهش 
تکنولوژی بودم و يا من مش��اهده نک��ردم. البته همواره 
پيشرفت در جهت افزايش راندمان و توليد وجود خواهد 
داش��ت. و اگر طی اين 4 س��ال محصولات جديدی ارائه 

نمی شد؛ جای تعجب داشت!

حضور شرکت های آسيایی را به عنوان غرفه داران 
ایتمای بارسلونا ، چگونه ملاحظه می کنيد؟

حضور چشمگير و قابل توجه غرفه داران چينی ، جالب به 
نظر می رسيد. به تدريج صنعتگران چينی با غرفه آرايی 
بهتر، و روش های جديد بازاريابی، مخاطبان بيش��تری را 
به خود جذب می کنند. در سال های گذشته ، چينی ها 
صرفاً با چند پوستر بعضاً حتی به زبان چينی در نمايشگاه 
حاضر می شدند. اما در اين دوره ، علاوه بر انتشار کاتالوگ 
به زبان انگليس��ی، غرفه آرايی آنان ني��ز ظاهر اروپايی و 

مدرن پيدا کرده است . البته از ظاهر ماشين آلات چينی، 
نم��ی توان در مورد کيفيت آنها قضاوت کرد. کما اين که 
در ايران به عنوان يکی از بزرگترين بازارهای مصرف چين ، 
هم کالاهای بی کيفيت وجود دارد و هم محصولاتی که 
تحت ليس��انس يک برند معتبر و خوشنام توليد و عرضه 

می شوند. 

آیا سطح کيفی توليدات صنایع نساجی ایران برای 
حضور در نمایشگاهی همچون ایتما مناسب به نظر     

می رسد؟ 
اج��ازه دهيد به اين نکته اش��اره نمايم که بوريا در ايتمای 
بيرمنگام و موني��خ به عنوان غرفه دار حضور داش��ت. اما 
به دليل دلي��ل تمرکز خاص بر توليد روب��ات فرش باف، 
معتقديم که مخاطبان ما ، بازديدکندگان ايتما نيستند و 
بهتر است در يک نمايشگاه تخصصی تر حضور پيدا کنيم. 
در مورد پرسش شما هم بايد عنوان کنم که مگر صنعتی 
هم در کشور باقی مانده است که بخواهيم در مورد حضور 
صنعتگران ايرانی در نمايشگاه های خارجی سخن بگوئيم؟! 
زمانی که تبادلات تجاری ميان ايران و س��اير کشورها به 
دليل تحريم های شديد بين المللی با محدوديت روبروست، 
تج��ارت آن هم از نوع بين الملل��ی آن چه معنايی دارد؟! 
متأس��فانه در اين ش��رايط خريد و فروش دلار و سکه به 
مراتب سودآورتر از فعاليت در توليد و صنعت و اشتغال زايی 

است و ظاهراً صنعتگران به بيراهه می روند! 

و در مورد بازدیدکنندگان ؟
امس��ال نيز ايران ج��زو 10 کش��ور اول در زمينه تعداد 
بازديدکننده بود که اين آمار بايد مورد توجه برگزارکنندگان 
نمايشگاه های نساجی ايران قرار بگيرد. اين در حالی است 
که هر ساله شاهد کاهش کيفيت برگزاری نمايشگاه های 
داخلی هس��تيم. دوستی چند سال پيش می گفت ديگر 
از اي��ن بدتر نمی ش��ود. ام��ا حالا داريم م��ی بينيم که 
می شود! متاسفانه نمايشگاه هايی در سطح بسيار پايين و 

شرم آور برگزار می نمايند، اما هزينه نمايشگاه بارسلونا از 
غرفه گذار دريافت می شود و مسئولين امر ادعا دارند که 
نوابغ برگزاری نمايشگاه هستند! برای مثال غرفه شرکت 
بوريا در نمايشگاه کفپوش تهران )مهر1390( ، فاجعه به 
تمام معنا بود؛ اما مسئولين برگزاری ، نمايشگاه خود را با 
دموتکس مورد مقايسه قرار می دهند! در حاليکه ما حتی 
به غرفه سازی های 4-5 سال گذشته هم راضی هستيم. 

متأسفانه وقتی کسی خود را مسئول و متعهد به انجام 
وظيفه در قبال تعهدات خود نمی داند )در هر زمينه ای 
از مس��ئولين و برگزار کنندگان نمايش��گاه، غرفه ساز، 
برق کار و ... تا نظافت چی(، و همچنين در سطح کلان 
کشور، فاقد سرويس دهی مناسب سيستم بانکی )امکان 
دريافت ارز از طرف های تجاری خارجی(، ايرلاين های 
توانمن��د، هتل های مجهز )حداقل تمي��ز و مرتب( و ... 
جهت پذيرايی از شرکت کنندگان خارجی هستيم آن 
وقت انتظار داريم که در اين شرايط نامطلوب، ميهمان 
خارجی نيز در نمايش��گاه های نساجی حضور يابد؟ و 
بعد مرتب از عدم رونق نمايشگاه های داخلی گلايه مند 
هستيم. در اين شرايط حتی شرکت های داخلی رغبتی 
برای شرکت در نمايشگاه های داخلی ندارند چه رسد به 

شرکت های خارجی!
نکته مهم ديگر اين که چرا نمايش��گاه نساجی تهران در 
فاصله بسيار کوتاهی با ايتمای بارسلونا برگزار می شود؟ 
انتظار داريم کدام ش��رکت بين الملی درآن حضور يابد؟ 
ترکيه هيچ گاه نمايشگاهITM  را در سال های برگزاری 
ايتما ، برپا نمی کند، حتی آن را بصورت 2 يا 3 س��الانه 
برگزار می کن��د، زيرا به خوبی می دان��د بايد غرفه گذار 
را تش��نه نگاه دارد و به بازار بزرگ ترکيه س��وق دهد. اما 
مسئولين برگزاری نمايشگاه نس��اجی ايران اصرار دارند 
که هر س��ال يک نمايش��گاه کم رونق و کم اثر را برگزار 
نمايند. نمی دانم برگزاری نمايش��گاه نساجی در ايران با 
چه اهدافی برگزار می شود رفع تکليف يا دريافت مبالغی 

از شرکت کنندگان؟! 

گفت و گو با مهندس فرزین حریری- مدیرعامل شرکت بوریا

چیـن در ایتمـای بارسلونـاحضور چشمگیر

 بيشترین حجم ابتکارات و تغييرات تکنولوژیک استثنایی در دهه 90 ميلادی رخ داده است. 
 در ایتماي بارسلونا نيز ایران جزو 10 کشور اول در زمينه تعداد بازدیدکننده بود.

 چرا نمایشگاه نساجی تهران در فاصله بسيار کوتاهی با ایتمای بارسلونا برگزار می شود؟

دیدگاه


